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2. EL SINTAGMA NOMINAL
El nucli del SN és el NOM

comuns: tots els de la mateixa mena

propis: individuals entre el grup

concrets: perceptibles amb els sentits

Té significat lèxic: Designa persones, animals, plantes o coses.

abstractes:  no perceptibles amb els sentits

col·lectius: apareixen en singular, però designen conjunts

nen, poble…

Oriol, Barberà del vallès…

taula, cançó, olor…

amor, tristesa, empatia…

alumnat, ramat, plomatge, fageda…

en GÈNERE: masculí/femení

en NOMBRE: singular/plural

Tots els mots que 
l’acompanyen hi han de 
concordar en gènere i 

nombre

És morfològicament variable

determinants: 
(anteposats al nom): 

articles, demostratius, 
possessius, numerals, 
quantitatius i indefinits

el gat 
una gata 

aquells gats 
les meves gates

noi entremaliat 
noia divertida 

nois treballadors 
noies valentes 

Adjectius



ESTRUCTURA 
del SN

Nom 
Determinant + Nom 
Nom + CN 
Determinant + Nom + CN

Sintàcticament és el nucli del SN

cotxe 
el cotxe 
cotxe de carreres 
aquell cotxe de carreres

el cotxe nou 
el meu cotxe, el Micro, 
el cotxe del meu pare 
el cotxe que he llogat

•SAdj 
•SN entre comes

•SPrep 
•O. Subordinada de 

Relatiu

CN 
- Té una funció adjectiva (qualifica, 
individualitza o precisa el nom que 

acompanya) 

Tipus

FUNCIONS 
del SN

Sintàcticament és el nucli del SN

• Subjecte 
• CN (aposició) 
• Atribut 
• CD 
• CC

Prep + SN = SPrep 
• CN 
• Atribut 
• CI 
• CC 
• CRV

L’Òscar és un bon nano 
la meva professora de català, la Gemma, 
L’Elba és la meva gossa 
Volia patates fregides 
Vindran dilluns

un arbre de Nadal 
Soc de Barcelona 
Porta flors a l’avi 
Arribaran de matinada 
Parlàvem de castells 

FUNCIONS DEL 
SPREP 

(Prep + SN)



3. ELS DETERMINANTS
No té significat lèxic: Només indiquen nocions diverses 
del nom que acompanyen (pertinença, quantitat, 
proximitat.)…

Solen anar davant del nom, amb el qual concorden en 
gènere i nombre.

La majoria són variables en gènere (masculí/femení)   
i/o nombre (singular/plural), tot i que també n’hi ha 
amb una sola forma.

TIPUS DE DETERMINANTS
Segons com precisen el nom que introdueixen…

ARTICLES

DEMOSTRATIUS

POSSESSIUS

NUMERALS

QUANTITATIUS

INDEFINITS

INTERROGATIUS
/EXCLAMATIUS



Indiquen si ens referim a un element 
conegut o a l’espècie en general

el, la, els les, un, 
una, uns, unes

Assenyalen proximitat o llunyania 
respecte al parlant, en el temps i 

en l’espai.

aquest, aquest, 
aquests, aquestes, 

aquell, aquella, 
aquells, aquelles

Expressen qui té la propietat o 
amb qui es relaciona el nom.

ARTICLES

DEMOSTRATIUS

POSSESSIUS meu, meva, meus, meves, 
teu, teva, teus, teves,    

seu, seva, seus, seves…

Aporten amb precisió 
una quantitat o ordre 

referida al nom.

un, dos, tres… 

primer, segon… 

mig, terç… 

doble, triple… 

parell, dotzena…

Expressen una quantitat 
aproximada referida al nom. gaire, poc, molt…

Determinen el nom d’una manera 
imprecisa.

NUMERALS

QUANTITATIUS

INDEFINITS uns, alguna, qualsevol…

ORDINALS

CARDINALS

PARTITIUS

MÚLTIPLES

COL·LECTIUS

Determinen el nom d’una manera 
imprecisa.

INTERROGATIUS/ 
EXCLAMATIUS

quin, quina, quins, quines…



4. ELS ADJECTIUS

Té significat lèxic: Expressen qualitats, estats, 
procedència…

Explicatius: Descriuen una 
qualitat del nom, i va entre 

comes.
Els turistes, marejats, van baixar de l’autobús.

Especificatius: Remarquen 
una qualitat o estat del nom 
que el distingeix dels altres.

Els turistes marejats van baixar de l’autobús.

Segons la intensitat de la característica…

És simpàtic És simpatiquíssim. 
És el més simpàtic.

tant, més o menys 
que un altre nom

POSITIU

COMPARATIU

SUPERLATIU

És tan simpàtic com tu. 
És més simpàtic que tu. 

És menys simpàtic que tu.



en GÈNERE: masculí/femení

en NOMBRE: singular/plural

És morfològicament variable

amable 
amables

bo, bona 
bons, bones 

Adjectius de 2 
terminacions

Adjectius d’1 
terminació

Adjectius d’1 
terminació

masculí singular / femení singular

masculí plural / femení plural

singular / plural

(= forma masculí i femení)

feliç 
feliços, felices

singular (= forma masculí i femení)

masculí plural / femení plural

FUNCIONS 
del SAdj

Sintàcticament és el nucli del SAdj

• CN: Concorda en gènere i nombre 
amb el nom que complementa

El noi baixet. 
Una bicicleta molt nova. 
Alguns oficis poc valorats. 
Les cases vermelles.

Aquest metge és estúpid. 
L’àvia sembla cansada. 
Els gossos estan molt nerviosos. 

L’adjectiu pot anar acompanyat d’un adverbi.

• Atribut: Amb els verbs copulatius 
(ser, estar, semblar) i concorden 
amb el subjecte de l’oració.

• CPred: Amb verbs predicatius i 
concorden amb el subjecte o el 
CD.

Hem trobat les parets brutes. 
El Ferran ha arribat molt cansat. 


